
فرهنگی   9 دوشنبه  9 خرداد  1401- 28 شوال 1443 - 30 می 2022 - سال بیست ویکم - شماره  5725

حدودا یک ماه از شــروع پنجاه وهشتمین 
دوســالانه هنر ونیز سپری می شود و در حالی 
که ایــن رویداد بزرگ بدون حضــور ایران در 
حال برگزاری است، برخی از مسوولان فرهنگی 
کشــور همچنان امید حضــور در این رویداد 
هنری را برای ایران از دســت رفته نمی بینند؛ 
با این حال پرویز تناولی ـ هنرمند شناخته شده 
کشورمان ـ بر این باور است که شاید باید زمان 

را از دست رفته دانست.
پرویز تناولی هنرمند مجسمه ســازی است 

که تجربه ی حضور در بینال ونیز را در کارنامه 
هنری خود دارد. او بر این باور اســت که زمان 
برای شرکت در این دوره از بینال را شاید باید از 
دست رفته دید و درباره این رویداد به خبرنگار 
ایســنا چنین گفت: »بینال ونیز دو سال یک 
بار برگزار می شــود و برخی از کشورها در این 
فضا، یک غرفه ی رســمی دارند. ایــران اما از 
جمله کشورهایی است که هیچ غرفه ی رسمی  
ندارد. غرفه رسمی را معمولا یک موزه  مدیریت 
می کند که در ایران مدیریت غرفه ی اجاره شده 

بر عهده موزه هنرهای معاصر تهران است.«
او ادامــه داد: »اصولا نه فقــط بینال، بلکه 
هر نمایشــگاه هنری، یک کوراتور )گرداننده( 
دارد که غرفه و چیدمان نمایشــگاه بر عهده او 
اســت. از آنجا که موزه هنرهای معاصر تهران 
تحت نظر وزارت ارشــاد است، پس از انتخاب 
کار، بنا بر بودجه ای که دارند، باید مجوز ارشاد 
را نیز اخذ کنند؛ بر این اســاس نه تنها سلیقه 
کوراتور بلکه موازین و قوانین ارشاد نیز دخیل 

می شود.«
تناولی با اشاره به این نکته که شرکت کردن 
در بینال ونیز بــرای هنرمندان افتخار بزرگی 
محســوب می شود، گفت: »شــرکت در بینال 
ونیز برای هنرمندان منتخــب افتخار بزرگی 
است. اغلب کشــورهای شرکت کننده بهترین 
و خاص ترین هنرمند خود را به بینال می برند. 
اکثــرا حتی فقط یک هنرمند. و به این ترتیب 
پیشرفت هنری کشور خود را به بهترین وضع 

ممکن به دنیا معرفی می کنند.«
این هنرمند مجسمه ساز اضافه کرد: »ایران 
پس از انقلاب اسلامی چندین بار در بینال ونیز 

شرکت کرد. اولین بار با مدیریت دکتر علیرضا 
ســمیع آذر در سال ۱۳۸۴ بود که در آن زمان 
مدیریت موزه هنرهای معاصر تهران را برعهده 
داشتند و بعد از آن تعداد انگشت شمار دیگری. 
بنابراین ایران در دوره مدیریت ایشان توانست 

حضور پررنگی در بینال ونیز داشته باشد.«
او در ادامــه اظهار کرد: »با از دســت دادن 
غرفه دائمی و با توجه به پر شدن فضای دائمی 
جشنواره، غرفه های ایران در چد دهه اخیر، به 
محل دیگری منتقل شــد که اکثر کشورهای 
عرب زبان آنجــا را خریداری می کردند و البته 
ایران کماکان هــم غرفه دائمی ندارد. بنابراین 
هر بــار دولت ایــران از طریق وزارت ارشــاد 
اسلامی بودجه ای تعیین کرده و مکانی را اجاره 
می کنــد.« تناولی در آخر اظهــار کرد: »دوره 
جشنواره ۶ ماهه است و ونیز به دلیل جزیره ای 
بودن مکان گرانی محســوب می شود؛ بنابراین 
بودجه ۶ ماهه اجاره، حمل و نقل آثار به ونیز، 
بازگشت و اســتخدام و رسیدگی به کارمندان 
غرفه، برای این مدت زمان شــاید امکان پذیر 
نیســت.« ایران در پنجاه  ونهمین دوره از بینال 

هنری ونیز، در چنان ســکوت خبری آغاز شد 
که در ابتدای برگزاری، از سمت هیچ مسئولی 
توضیحی درباره ی علت غیبت عنوان نشد و یا 

اطلاع رسانی در این زمینه صورت نگرفت.
شاید دلیل این اتفاق را تا حدودی بتوان به 
تغییر مدیریت ها در حوزه تجســمی ـ از موزه 
هنرهــای معاصر تهران تــا اداره کل هنرهای 

تجسمی ـ در آن مقطع زمانی نسبت داد.
ضمن اینکــه یکی از مســائل دیگری که 
درباره ی حضور نداشــتن ایران در بینال هنر 
ونیز به ذهن می رســد، مربوط به مشــکلات 
مالی اســت. این در حالی است که برای مثال 
حضور ایــران در پنجاه و ششــمین دوره این 
رویــداد هنری با کمک یــک بنیاد خصوصی 
ممکن شــد. و این تجربه، پرسشی جدی را به 
میان می آورد، اینکه چرا مانند برخی دوره های 
گذشته از کمک بخش خصوصی در این زمینه 
بهره گرفته نشــد؟ و یا اینکه چــرا یک روند 
سیســتماتیک قوی جاری نمی شود تا با تغییر 
آدم ها، حضور کشــورمان در رویدادهای مهم 

هنری به قوت خود باقی بماند؟

پرویز تناولی: 

شاید برای بینال ونیز دیر شده باشد

علی اکبر قاضی زاده ـ روزنامه نگار پیشکســوت ـ تاکید 
می کند، مهمتریــن راه حلی کــه در روزنامه نگاری بحران 
به کمک رســانه ها می آید، تشــکیل یک ستاد بحران برای 
اطلاع رســانی درباره ی حوادث اســت. او می گوید تشکیل 
ندادن یک ســتاد خبری واحد در بحران ها، ســبب تولید 
خبرهای ضد و نقیضی می شود که پیوسته تایید و یا تکذیب 

می شوند.
این مدرس دانشــگاه در گفت وگویی با ایسنا اظهاراتش 
در بررسی عملکرد رسانه های کشــور در رابطه با حادثه ی 
دلخراش فرو ریختن ســاختمان متروپل آبــادان را با این 
جملات شــروع می کند: موضوع سر این حادثه بسیار بسیار 
اســف بار نیست. می گویم اســف بار به این جهت که به این 
آقایان چندین بار اخطار داده شده بود که این سازه ریختنی 

و ویران شدنی است؛ به هر صورت وارد این بحث نمی شوم.
قاضی زاده ســپس تصریح می کند: بارها عرض کرده ام، 
وقتی حادثه ای اینگونه اتفاق می افتد، یک ستاد خبری که 
می تواند از اعضای هلال احمر، وزارت کشــور، سپاه، نیروی 
انتظامی، صداوســیما یا هر نیرو، ستاد و سازمانی که به این 
حوادث ارتباط پیدا می کند، تشــکیل شــود. همچنین این 
ستاد می تواند ترکیبی از نیروی انتظامی، وزارت کشور، هلال 
احمر و سایر افرادی باشد که می آیند و وارد صحنه می شوند. 
این ســتاد باید وظیفه اطلاع رســانی را بر عهده بگیرد. این 

پدیده در تمام دنیا مرسوم است.
قاضــی زاده اضافه می کند: مثل اینکــه باید این حوادث 
زنجیروار اتفاق بیفتد و ما فقط تاســف بخوریم، تســلیت 
بگوییم و دلداری بدهیم؛ بعضی وقت ها این دلداری و تاسف 
به شــکل های بســیار تکان دهنده در خیابان ها به صورت 

اعتراض ها هم نمود پیدا می کند.
او با یادآوری حادثه سقوط یک هواپیما به اقیانوس عنوان 
می کند: به خاطر دارم زمانــی که یک هواپیما در اقیانوس 
سقوط کرد و آخرش هم پیدا نشد، یکی از کارهای خوب این 
بود که به فاصله نیم ساعت یک ستاد خبری تشکیل شد و 
این ستاد اعلامیه هایی را منتشر می کرد؛ اعلامیه شماره یک، 
اعلامیه شماره دو، اعلامیه شماره سه و ... . مطبوعات، مردم 
و رسانه ها، در همه جای دنیا به این ستاد استناد می کردند. 
اینکه این ســتاد یا گروه خبررســانی اطلاعات درست را به 

مردم یــا افکار عمومی  منتقل می کرد یــا نه بحث دیگری 
است اما، یک ستاد، یک سخنگو و یک گروه واحد، مسئول 

اطلاع رسانی بود.
قاضی زاده درباره اطلاع رســانی درباره ی حادثه متروپل 
آبادان می گوید: متاســفانه به فاصله دو روز بعد از حادثه، به 
قــدری خبرهای ضد و نقیض که مرتب هم تکذیب و تایید 
می شد، منتشر شد که مردم گیج شدند. ما این نقص را کِی 

باید رفع کنیم؟
او با طرح این پرســش که خبرگزاری ها و روزنامه ها در 
بحران از کجا باید خبر بدهند؟ می گوید: درستش این است 
که خبرنگارهای رســانه های مختلــف حتما باید در صحنه 
حضور داشــته باشــند. خبرنگارهای آزموده، وارد و زرنگی 
هم باشــند اما این امکان پذیر نیســت. زیرا نه روزنامه و نه 
رســانه های دیگر، نمی توانند هزینه اعزام خبرنگار و عکاس 
را به محل حادثه متقبل شوند. سال های پیش همیشه این 
اتفــاق می افتاد؛ خود من بارها در زلزله ها و ســیل ها با یک 
گروه رفته ام و کار کردم. اما الان امکان پذیر نیســت. اگر هم 
خبرنگار با یک گروه به محل حادثه برود آنجا به جز چیزی 

که مشاهده می کند چیزی گیرش نمی آید.
قاضــی زاده ادامه می دهد: باید دانســت چنــد نفر در 
ساختمان بودند، چند نفر کشته شده و چند نفر زنده از زیر 
آوار  بیرون آمده اند. اصلا مسئول این کار کیست؟ چرا باید 
به محض اینکه اتفاقی در کشــور ما می افتد، سیل جمعیت 
بیایند آستین ها را بالا بزنند و دخالت کنند؟ ماهر و متخصص 
هم که نیســتند بیشتر کارها را بهم می ریزند. ما این تجربه 
را در »پلاســکو« داشــتیم. خود من رفتم دیدم همه آمده 
بودند دخالت می کردند. خیلی برایم جالب اســت که یک 
افسر نیروی انتظامی سر تا پا خاکی بود. اینکه اصلا وظیفه 
شما نیست عزیز من! شما وظیفه دیگری داری. وظیفه داری 
ایــن جمعیت را از جلوی این آواری که در حال فرو ریختن 
اســت متفرق کنی. بعد از این هم اگر خدایی ناکرده اتفاقی 
بیفتد، ما به این نیاز تشکیل ستاد بحران برای اطلاع رسانی، 

پاسخ نداده ایم.
این روزنامه نگار باسابقه، با بیان اینکه چندین سال است 
که با مطالعه نظریه ها نگران روی دادن حادثه ای بر اثر کوه 
دماوند اســت، عنوان می کند: کوه دماوند درست مثل یک 

بمب ساعتی است؛ مشخص هم نمی کند. من ترس دارم که 
در چهــار ـ  پنج دهه اخیر اگــر حادثه ای بر اثر کوه دماوند 
اتفــاق بیفتد، در تهران چه کار باید کــرد؟ تصور کنید در 
تهران ســه تا پل فرو بریزد، تهران قفل می شود. ستادی که 
می گویم، وظیفه و کارکردش این اســت که در مرحله اول 
به رســانه ها اطلاعات دهد. رسانه وقتی اطلاعاتی ندارد چه 
خبری می تواند منتشــر کند؟ خیلی هنــر کند می تواند با 

آسیب دیدگان و داغداران حادثه مصاحبه کند.
قاضــی زاده با انتقاد از کوتاهی در شناســایی و مجازات 
مقصران حوادثی نظیر حادثه متروپل آبادان، می گوید: اینکه 
این آقای طراح برج متروپل به چه دلیل انقدر مسامحه کرده 
و نادیده گرفته و با بی رحمی ۱۰ ـ ۱۲ طبقه بدون استاندارد 
ســاخته، جای جواب دارد. متأسفانه هرگز هم در کشور ما 
کســی نیامده بگوید در این حادثه ایــن فرد و یا این گروه، 
تقصیر کار هستند و به این شکل مجازات شدند. هیچ وقت 
این اتفاق نیفتاده اســت، نه در پلاســکو و نه در ضایعه ها و 

حوادث دیگر.
او با طرح این پرســش که »الان کدام یک از رسانه ها به 
طــور تخمینی اطلاع دارند، چند نفــر موقع حادثه در این 
ســاختمان بوده اند؟« اضافه می کنــد: نزدیک به یک هفته 
می گذرد، هنوز هم معلوم نیست که چند نفر در ساختمان 
متروپل بوده اند. خبرها دائم تکذیب و تایید می شــود. افراد 
بی ربط هم اظهارنظر می کنند. آخر نماینده مجلس چه کاره 
اســت که در این قضیــه دخالت می کند؟ چــرا درباره ی 
موضوعی که اطلاع ندارند، نظر می دهند؟ آدم های بســیار 
ســنگین و رنگین و موجهی که چپ و راست بدون آگاهی 
نظر می دهند! نماینده آبادان هم در تهران نشسته و درباره 

ساختمان متروپل آبادان نظر می دهد.
قاضی زاده در پایان گفت: ما دیگر الان بعد از ۱۹۰ سال 
پیشینه روزنامه نگاری و ارتباطات، از دوره محمدشاه قاجار، 
هنوز این چیزها را یاد نگرفته ایم. هنوز یاد نگرفته ایم که اگر 
به مردم اطلاعات درست داده شود، جامعه آرام تر و شفاف تر 
می شــود و مسئولان هم بهتر می توانند به وظایفشان عمل 
کنند. جامعه ما به گونه ای است که آن هایی که باید چنین 
رویه هایی را اتخاذ کنند آنقدر گرفتاری های جناحی و حزبی 

دارند که به این داستان ها نمی رسند.

نگاه علی اکبر قاضی زاده به رفتار رسانه ای در حادثه »متروپل«

خبرهای ضد و نقیض از متروپل مردم را گیج کرد
کپی کارانی که مجوز دارند!

رئیس اتحادیه ناشــران و کتابفروشــان تهران با اشاره به گله ناشران از عرضه 
کتاب های کپی در ســی و سومین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران می گوید: 

این کتاب ها شکل قانونی داشتند و با مجوز چاپ شده اند.
به گزارش ایسنا، سال های سال است که اقتصاد زیرزمینی صنعت نشر و چاپ 
غیرقانونی کتاب ها که با عنوان قاچاق کتاب وارد ادبیات نشر شده، این صنعت را 
تهدید می کند. سوداگران کتاب در کنار کتاب هایی که بعضا مجوز نشر ندارند، 
کتاب های پرفروش ناشران دیگر را منتشر و عرضه می کنند. آن ها این کتاب ها 
را در تیراژهای بالا چاپ می کنند و در کف خیابان ها و بســاط دست فروش ها، 
در ایستگاه های مترو یا در نمایشگاه ها، پارک ها و مکان های عمومی فرهنگی 
شــهری در تهران و شهرستان ها و عمدتا با استفاده از حربه سانسور به فروش 
می رسانند. عرضه ســبکی دیگر از کپی کار که معمولاً مطالب از کتاب دیگر 
با روشــی ناقص رونویسی می شود و با قیمت  بســیار بالاتر عرضه می شود و 
همچنین ارائه کتاب های سایر ناشران بدون داشتن نمایندگی در نمایشگاه های 
استانی کتاب و نمایشگاه کتاب تهران سابقه دارد که با ورود ناظران جمع آوری 
می شدند اما امسال در سی و سومین نمایشگاه کتاب تهران از روزهای آغازین 
تا روزهای پایانی شاهد عرضه گسترده کپی کتاب های پرفروش ناشران بودیم. 
مبارزه بــا کتاب های قاچاق و کتاب های کپی به عنــوان یکی از فعالیت های 
اتحادیه ناشران و کتاب فروشان تهران در قالب کارگروه صیانت از حقوق ناشران، 

مولفان و ناشران تعریف شده است.
هومان حســن پور، رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران در گفت وگو با 
ایسنا در رابطه با عرضه گسترده کتاب های کپی در نمایشگاه کتاب و اقدامات 
این اتحادیه اظهار کرد: امسال خانه کتاب و ادبیات مجری نمایشگاه کتاب بود 
و اتحادیه در نمایشــگاه نقش اجرایی نداشت اما مشکلاتی را که می دیدیم، به 
دوســتان منعکس می کردیم. گزارش های زیاد و مکــرری از همکاران در این 
رابطه داشتیم. آن ها می گفتند حدود چندده ناشر هستند که همه کتاب های 
مشــابه دارند و پرفروش ترین کتاب های ناشران دیگر را چاپ کرده بودند، در 
جاهای مختلف نمایشگاه هم پخش شده بودند. این کتاب ها مجوز ارشاد گرفته 
و به اسم نشر و مترجم دیگری چاپ شده بودند؛ این که بگوییم این متن کپی 
است، نیاز به مباحث کارشناسی دارد اما ظاهر کتاب ها غیرقانونی است که وجه 
قانونی دارد و با مجوز ارشــاد منتشر شده است. اگر با این ناشران برخورد هم 
می کردند، می گفتند مجوز داریم. بنابراین ارشاد باید مکانیزمی برای مقابله با 
این موضوع فراهم کند. پیش تر وزارت ارشاد در این زمینه وعده هایی داده بود 
که به نظر می رسد در دولت جدید هم اهتمامش هست اما نمی دانم تا چه حد 
ادامه دارد. اگر در مســیر مجوز کتاب، مشابه یابی شود که خدای نکرده کتاب 
رونویســی نباشد، کمتر شاهد این مسئله خواهیم بود. امسال یکی از گله های 
جدی ناشــران ما این بود که چندده ناشــر هستند که کاملا مشخص اند و در 

بخش های مختلف نمایشگاه کتاب های پرفروش ناشران دیگر را می فروشند.
 او با اشــاره به برگزار نشــدن نمایشگاه کتاب در ســال های اخیر بیان کرد: 
نمایشگاه بعد از دو سال برگزار شد و تا آخرین لحظه هم مشخص نبود کرونا 
اجازه می دهد این نمایشــگاه برگزار شود یا خیر. این موضوع بر پیش بینی ها 
و اقدامات مســئولان برگزاری نمایشــگاه بر ســخت گیری ها و تدبیر مسائل 
مختلف تأثیر داشــت. خودم را که جای شــان می گذارم اگر در شرایط سخت 
این چنینی قرار می گرفتم که کار به ایــن بزرگی را در بازه زمانی کوتاه انجام 
دهم، خب تصمیم گیری برای بســیاری از مسائل سخت می شد. قبلا فرصت 
زیاد بود، چندین ماه کار می شــد و در شورای سیاست گذاری تمامی جزئیات 
بحث می شد، بعد در کمیته های تخصصی کار می شد تا اصول سیاست گذاری 
عملی باشــد، سپس برخورد می شد. اما شــرایط برگزاری نمایشگاه امسال با 
سرعت بالایی فراهم شــد، هم کار اجرایی بود و هم جزئیات سیاستگذاری و 
هم آیین نامه ای که دوستان انجام دادند پس طبیعی بود که برخی از مسائل را 

نتوان دقیق تر انجام داد.
رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران با تأکید بر این که مشکل کتاب های 
کپی از قبل هم بوده، گفت: قبلا در نمایشگاه با برخوردهایی که با این ناشران 
انجام می شــد، بعد از یکی  دو روز اول ناشــران خود را جمع وجور می کردند و 
یا کلا جمع می شــدند اما امســال به علت این که کار نو بود، ادامه پیدا کرد. 
نمایشگاه کتاب امسال از دو مسیر، حضوری و فیزیکی انجام می شد که کار را 
دشوار می کرد. هم ناشران و هم مجریان برای پشتیبانی از دو نمایشگاه تحت 
فشار بودند. این اتفاق تجربه جدیدی بود. باید ارزیابی شود که دفعه دیگر انجام 
شــود یا نه؟ عواقب آن چیســت؟ باید زمان بگذرد و دوستان آسیب شناسی و 
تجزیه و تحلیل کنند و کاستی های آن مشخص شود که سال  بعد تکرار نشود.

حسن پور درباره موضع اتحادیه ناشــران و کتابفروشان درباره کتاب فروشی ها 
و وارد شدن آســیب هایی که با برگزاری نمایشگاه کتاب به این صنف مطرح 
می شود، توضیح داد: دقیقا مشکل ما الان این است. با برگزاری نمایشگاه کتاب 
بخشــی از صنف نشــر را ترمیم می کنیم و زخم بخش دیگر بیرون می زند و 
ممکن است حادتر هم شود. باید ریشه ای با این مسائل برخورد کرد. هر سال که 
نمایشگاه برگزار می شود، دو سه هفته درباره این ماجرا صحبت می شود و بعد از 
نمایشگاه هم رها می شود. او ادامه داد: باید نسبت به این موضوع   توجه اساسی 
داشت که کتابفروشی یکی از رکن های صنعت نشر است؛ اگر سیاست گذاری 
همسانی در این دو بخش داشته باشیم، اگر ۱۰ روز هم نمایشگاه کتاب همراه 
فروش بگذارید، فکر نمی کنم هیچ کتابفروشی ای اعتراض کند اما در طی سال 
چند بار نمایشــگاه مجازی و استانی داریم، ســایت های فروش کتاب داریم، 
خود ناشران می فروشــند، برخی از سایت های مجازی هم کتاب را با تخفیف 
می فروشند، خب کتابفروش در این میان تحت فشار قرار می گیرد و نمی تواند 
تعهدات خود را انجام دهد و حتی کارِ کتابفروشی دیگر مقرون به صرفه نخواهد 
بود. باید سیاستی اتخاذ شود که زنجیره نشر به زنجیره منفصلی تبدیل نشود. 
سال ها پیش بینی ما این بوده با مسیری که می رویم، منافع بخش های مختلف 
نشر را در تضاد با هم قرار می دهیم. حتی برخی از دوستان مطرح می کنند که 
منافع ناشران و کتابفروشان در تضاد است در حالی که این طور نیست و این ها 
کاملا به هم ربط دارند و اکثر کتابفروشان ناشر هستند زیرا کاری کاملا پیوسته 

با نشر است و نمی شود این ها را از هم جدا کرد.
او با بیان این که موضوع نشــر و کتابفروشی نیاز به بحث کارشناسی و تجزیه 
و تحلیل دارد، خاطرنشــان کرد: بدون هیچ گونه حاشــیه باید این موضوع را 
بررســی کرد تا بتوان راه کاری پیدا کرد که کتابفروش و ناشر ضربه نخورد. ما 
پیشنهاداتی داشتیم و قبلا این پیشنهادات را ارائه کرده ایم و خود اتحادیه پیگیر 
مواضع و صحبت های خود است. منتها بحث این  است که این موضوع نیاز به 
اراده ملی دارد که ممکن اســت از حیطه ارشاد هم خارج باشد؛ خیلی راحت 
در فضای مجازی کتاب می فروشند که مشخص نیست کتابفروش هستند و یا 
ناشر و در نهایت به اسم ناشر تمام می شود، ناشری که خبر ندارد کتابش را چند 
برابر قیمت می زنند و بعد با تخفیف ۵۰ درصد می فروشند. با این  کار مخاطبان 
نسبت به فضای نشر بی اطمینان می شود. همه این ها عوارض این است  که این 
موضوعات به صورت کلان دیده نمی شود.  او درباره سیستم توزیع و دسترسی 
به کتاب در سطح کشور و اصلاح ساختار توزیع اظهار کرد: باید سیستم توزیع 
تعریف شود، سیســتم توزیع یعنی  چه؟ اگر سیستم توزیع به معنای ویترین 
کتاب باشد، یک بحث است و اگر به معنای صنعتی است که کتاب را از ناشر 
به کتابفروش تحویل می دهد، بحث دیگری است. هر کدام از این ها راه کارهای 
متفاوتی دارند. اگر بحث توزیع کتاب را تقویت کنید، اما ویترین کفایت نکند، 
فایده ای ندارد، به زور که نمی تواند به جایی که کتابفروشی ندارد، کتاب بدهد. 
از طرف دیگر چندین سال وقت داشتیم که در سطح شهرستان ها کتابفروشی  
راه بیندازیم اما همیشه بیشترین هزینه به خاطر نبود تعریف جامع از سیستم 
توزیع، صرف چیزهای دیگر شــد، مثلا نمایشگاه های استانی برگزار کردیم و 
کتابفروشــی های کوچکی که در شهرستان ها ایجاد شده بودند، تعطیل شدند 
زیرا در زمانی که باید کتاب می فروختند نمایشگاه برگزار می شد. این مشکل 

برای امروز و دیروز هم نیست، عقبه طولانی دارد و باید ریشه ای کار کرد.

نگاه

رئیــس ســی و ســومین دوره نمایشــگاه 
بین المللی کتاب تهران با بیان اینکه به نواقص 
کارشان در اجرای نمایشگاه آگاه هستند درباره 
مسائل اخلاقی، بودجه نمایشگاه و خرید کتاب 

از ناشران توضیحاتی ارائه کرد.
به گزارش ایسنا، یاسر احمدوند، رئیس سی و 
سومین نمایشگاه کتاب تهران و معاون فرهنگی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی در نشست 
خبری سی و ســومین نمایشــگاه بین المللی 
کتاب تهران که یکشــنبه، هشــتم خردادماه 
در خانه کتاب برگزار شــد، با اشــاره به حادثه 
ریزش ســاختمان متروپل در آبــادان، گفت: با 
مردم شــریف خوزستان و شهر آبادان برای این 
حادثه تاسف بار و حزن انگیز  همدردی می کنم 
و امیدواریم شاهد تکرار چنین حوادث ناگواری 
در کشورمان نباشــیم. احمدوند سپس با ارائه 
آماری از میزان فروش کتاب در نمایشگاه کتاب 
گفت: این دوره از نمایشگاه مجموعا در دو بخش 
مجازی و حضوری ۲۱۱ میلیارد و ۳۵۰ میلیون 
تومان فروش داشت که طبعا همه فروش هم از 
طریق تراکنش ها نبود، بخشی به صورت نقدی 
و کارت به کارت بود. بنابراین شــاید باید ۱۵ تا 
۳۰ درصد به این عدد اضافه کرد. اما به صورت 
یقینی نمی توانیم میزان عــدد دقیقی را اعلام 
کنیم. بیش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار نســخه 
در نمایشگاه مجازی  فروش رفته و همین عدد 
را مبنایی قرار می دهیم.  در بخش حضوری هم 
همیــن تعداد کتاب فروش رفته اســت. میزان 
فــروش در بخش حضوری نمایشــگاه بیش از  
۱۰۷ میلیارد تومــان و میزان فروش در فضای 
مجازی ۱۰۳ میلیارد تومان بوده است. به صورت 
میانگین سه میلیون نسخه کتاب در نمایشگاه 
امسال فروش رفته که عدد قابل اعتنایی است و 
شاخص خوبی برای توجه مردم به حوزه فرهنگ 

تلقی شود.
او خاطرنشان کرد: فضای مجازی این امکان 
را بــه ما می دهد که تحلیل هــای دقیق تری از 
میزان مصرف فرهنگی در زمینه کتاب داشــته 
باشیم.  تجربه خود استفاده از مجازی  در حوزه 
کتاب ما را به این ســمت پیــش می برد از این 
ظرفیت بیشتر استفاده کنیم و امکان فروش را 
بیشتر در فضای مجازی مهیا کنیم و از این فضا 
برای برنامه های فرهنگی، نشست ها، گفت وگوها 
و مرادوات و تعاملات و آشــنایی های فرهنگی 

استفاده کنیم.

او در ادامــه درباره برنامه هــای فرهنگی و 
نشســت های برگزارشده در نمایشــگاه کتاب 

توضیحاتی ارائه داد.
به گفته احمدوند ۶۰ میهمان از کشورهای 
مختلف در نمایشــگاه حاضر بودند و در حوزه 
فرهنگی بــه مراودات فرهنگــی پرداختند که 
مهمان ها موثران حوزه کتاب در کشورخودشان 
بودنــد. قطر نیــز حضور  خوبی در نمایشــگاه 
داشــت و گفت وگوهای فرهنگی صورت گرفته 
و امیدواریم از تجربه برگزاری نمایشــگاه برای 

توسعه فرهنگی کشورشان استفاده کنند.
او گفت: ما به نواقص کار خودمان در برگزاری 
نمایشگاه واقف هستیم. جلسات آسیب شناسی 
برگزار خواهیم کرد و به بررســی آنچه در دوره 
حاضــر انجام شــده می پردازیم تــا خطاهای 
برگزاری در دوره های بعد به حداقل برســد. از 

نقد کارشناسان و ناشران استفاده خواهیم کرد.
علی رمضانی، قائم مقام نمایشــگاه کتاب و 
مدیر خانه کتاب و ادبیات نیز در این نشســت 
درباره حضور مهمان ویژه و انتخاب آن توضیح 
داد و گفت: با انتخاب قطر در واقع خواســتیم 
بسترسازی انتقال ظرفیت های فرهنگی ایرانی را 
در حاشیه برگزاری جام جهانی هم تمهید کنیم.

او با بیان اینکه هنوز فرآیند نمایشــگاه تمام 
نشده به بســته هایی اشــاره کرد که هنوز هم 
در نمایشــگاه مجازی کتاب به دست مخاطبان 
نرسیده اند. قائم مقام نمایشگاه کتاب تاکید کرد: 
موضوع دیگری در نمایشگاه پیگیری کردیم این 
بود که مسئله کتاب بر سایر مسائل در نمایشگاه 
کتاب تقدم داشته باشد و همه چیز رنگ کتاب 
را بگیرد. به همین خاطر در حوزه تبلیغات بسیار 
مراقب بودیم که نمایشــگاه پوشــانده نشود از 
تبلیغات حتی حوزه کتاب و  پیراســتگی را در 
حوزه تبلیغات در نمایشگاه مشاهده می کردیم 
و سالن ها و غرفه ها را فقط به ناشران اختصاص 
داده بودیــم و دیگر شــاهد حضور خیریه ها در 
شبستان نبودیم. در ادامه یاسر احمدوند درباره 
امکان انتقال نمایشگاه از مصلی به شهر آفتاب 
گفت: نمایشگاه کتاب نه برای وزارت ارشاد است 
و نه برای شهرداری تهران، بلکه برای مردم است. 
در این نمایشگاه می خواهیم خدمات فرهنگی به 
مردم  ارائه کنیم. ناشــران عرضه کننده کالای 
فرهنگی و مردم خریداران هستند. اگر خریدار 
و فروشنده تصمیم بگیرند  در هر نقطه ای برگزار 

شود، نمایشگاه را در آنجا برگزار خواهیم کرد.

او ســپس در پاسخ به سوال ایســنا درباره 
مســئله خرید کتاب در نمایشــگاه از ناشران 
کوچــک، گفت: خرید کتــاب را کار تخصصی 
می دانــم که نمی شــود در نمایشــگاه کتاب با 
ســرعت به انجام رســاند. قبلا در وزارت ارشاد 
چهار گروه برای خرید وجود داشتند که به ۱۰ 
گروه تبدیل شــدند. افراد تعیین شدند و گروه 
شکل گرفته و کار بررسی کتاب و خرید کتاب با 
آرامش و خواندن کتاب باید اتفاق بیفتد. مطلوب 
نمی دانــم که بــرای حمایت از ناشــران کتاب 
بخریم، خرید کتاب در ارشــاد حمایت از تولید 
و محصول خوب است، ناشری در نمایشگاه زیان 
دیده و سود کمی داشته، برویم کتاب بخریم که 
سودش جبران شود؟ باید این کتاب به کتابخانه 
برود، آنجا را چگونه جواب بدهیم؟ کتاب خوب 
باید برای مصرف مردم خریده شــود. جایش در 
شورای خرید اســت فارغ از  گردش اقتصادی 
ناشــر و سود و زیان ناشــر. حمایت از مخاطب 

است که مورد توجه قرار بگیرد.
او همچنین در پاســخ به سوال دیگر ایسنا 
درباره بودجه نمایشگاه گفت: چند روز دیگری 
زمان بدهید تا جمع بندی نهایی برای بودجه ای 
که هزینه شــده صورت بگیرد. این بودجه ابعاد 
مختلفی دارد، عدد قابل توجهی یارانه اختصاص 
داده شــده، عددی کمک هزینه پســت بوده،  
هزینه اجرا در مصلی و نمایشگاه مجازی. چند 

روز دیگری زمان  می برد به عدد نهایی برسیم.
یاســر احمدوند درباره واســپاری نمایشگاه 
کتاب به صنف نشــر نیز گفت: انجمن  فرهنگی 
ناشــران دانشــگاهی، انجمن فرهنگی ناشران 
آموزشــی و انجمــن فرهنگی ناشــران کودک 
همراهی حداکثری را با ما داشتند اما نمی توان 
نمایشــگاه کتاب را به صــورت کامل به صنف 
واگــذار کرد. نــه از نظر اقتصــادی و نه از نظر 
اجرایــی این امکان وجود ندارد اما ما از حداکثر 

ظرفیت صنف برای نمایشگاه استفاده کردیم.
او با اشــاره به تعطیلی یک روزه نمایشــگاه 
حضوری کتاب به دلیل آلودگی هوا گفت: هزینه 
اجاره آن یک روز از نمایشگاه به ناشران برگردانده 
می شود. معاون فرهنگی ارشاد همچنین درباره 
عرضه کتاب های کپی در نمایشــگاه کتاب نیز 
توضیح داد: کتاب های کپی قصه پرغصه ای در 
نشر اســت که قابل کتمان نیســت. افرادی به 
صورت مشــهود و با استفاده از خلأ های قانونی 
زحمات ناشران را به یغما می برند. هیات نظارت 

بر ضوابط نشــر شــکل گرفته و این مسئله به 
تصویب رســیده است. جلســات هیات نظارت 
برگزار خواهد شــد که از اولویت برنامه هایشان 
تدوین قواعدی بــرای جلوگیری از آماده خوری 
عده ای و شکل گیری تدابیری است تا با استفاده 
از متن و اســم جعلی مجوز نگیرند. ما نرم افزار 
شــباهت یاب متن نداریم که میزان شباهت را 
بســنجد اما می توانیم امکانی را برای ناشــری 
که برای اولین بار کتاب را منتشر کرده در نظر 
بگیریم. او دربــاره تخفیف های کتاب در فضای 
مجازی نیز گفت: ما تذکر جدی به کســانی که 
در فضای مجازی و یا پلتفرم ها تخفیف می دهند 
داده ایم که اگر توجه صورت نگیرد با ممنوعیت 

فروش کتاب مواجه خواهند شد.
رئیس نمایشگاه کتاب در ادامه درباره انتقاد 
از حضور ناشــران آموزشی در نمایشگاه کتاب، 
گفت: من از حضور این ناشــران در نمایشــگاه 
دفاع می کنم و باید حضورشــان ادامه داشــته 
باشد. ممکن است در بحث فرهنگی حوزه کتاب 
نباشند اما به لحاظ فعالیت اقتصادی حضورشان 

خوب و مطلوب است.
او همچنیــن از برگــزاری طرح های فصلی 
کتاب برای حمایت از کتابفروشی ها در روزهای 
آینده خبر داد. او بیان این که نگاهشان به مسائل 
خیلی گل و بلبلی نیســت، خاطرنشــان کرد: 
جایی که مشــکل وجود دارد می گویم و جایی 
که نیســت طبیعتا لزومی وجود ندارد. دوست 
نداریم تنش ایجاد شــود و فکر می کنم آرامش 
موجود در حوزه فرهنگی به حل مسائل کمک 
می کند و به اندازه کافی در مســائل سیاسی  و 
اجتماعی تنش و حاشــیه داریــم و در اینجا تا 
جایــی  که می شــود تنش ایجــاد نکنیم مگر 
اضطراری در پاسخ گویی باشد. می گفتند درباره 
برخی مسائل موضع گیری شود می گفتم نه لازم 

نیست و بالاخره نظرات مختلف ابراز می شود و 
نیازی نیست ما وارد شویم. در بخش دیگری از 
نشست علی رمضانی آماری از نمایشگاه کتاب 
ارائه کــرد و به برخی از ســوالات درباره مکان 

نمایشگاه پاسخ داد.
در بخــش پایانی نشســت احمدوند درباره 
تخصیص کاغذ به ناشران گفت: بنا بر پیگیری 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی و دستور رئیس 
جمهــور و بــا همــکاری معاون اول ریاســت 
جمهــوری ارز مورد نیاز برای ثبت و ســفارش 
واردات کاغذ اختصاص پیدا کرد و فرایند واردات 
کاغذ آغاز شــده که به محــض دریافت کاغذ 
در اختیار ناشــران قرار خواهد گرفت. در یکی 
از پرونده هایی که در دادگســتری پیگیر بودیم 
توانســتیم بخشــی از  کاغذ را دریافت کنیم. 
کار تخصیص آن هفته آینده آغاز خواهد شــد. 
تخصیص ها به صورت شــفاف اعلام خواهد شد 
که به هر ناشــر چه میــزان تخصیص دادیم و 
چرا تخصیص داده شــده و  یا اگر داده نشــده 
دلیلش را اعلام خواهیم کرد. بر اســاس تاریخ 
ثبت سفارش ناشران و کتاب هایی که برای چاپ 
معرفی کردند، درخواستشان بررسی شده، برخی 
واجد شــرایط بودند و کاغذ دریافت کردند.  به 
صورت شــفاف میزان کاغذهای مصرفی اعلام 
خواهد شد. احمدوند درباره تخصیص کاغذ در 
دوره های قبل نیز گفت: خب جدولی که اعلام 
شــد قطعی و نهایی نیست و رســیدن به آمار 
واقعی هم دچار ابهام است. مشغول بررسی ابعاد 
واقعه کاغذهای تخصیص داده شده و افرادی که 
کاغذ دریافت کردند، هستیم. بازرسی ارشاد وارد 
ماجرا شــده است و نتیجه بررسی و پیگیری ها 
اعلام خواهد شد که کاغذهای به صورت قانونی 
تخصیص داده شده و یا احیانا تخلفاتی صورت 

گرفته که از مجاری قانونی پیگیری می شود.

رئیس سی و سومین نمایشگاه کتاب تهران:

به نواقص برگزاری نمایشگاه کتاب آگاهیم


